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Přejeme vám hodně zdraví, štěstí a spokojenosti po celý rok 2023

Zbůšský
zpravodaj
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Výsledky komunálních 
voleb

Ve dnech 23.  a 24.  září 
2022  se  konaly volby 
do  zastupitelstev města 
a obcí. Ve Zbůchu zvítězilo 

S d r uže n í n e z á v i s lý c h 
kandidátů PRO ZBŮCH, 
jehož kandidáti obsadili 
8 míst v  celkem 15členném 
obecním zastupitelstvu. 
S t a r o s t a o b c e D u š a n 
Duchek i  místostarostka 
Jana Zajptová tak zůstávají 
ve  svých funkcích i  pro 
d a lš í v o l e b n í o b d o b í . 
Vo l e b n í ú ča s t v  o b c i 
dosáhla čísla 43,64 %

Složení Rady obce
• Ing. Dušan Duchek, 

starosta, SNK PRO ZBŮCH
• J a n a Z a j p t o v á , 

místostarostka, SNK PRO 
ZBŮCH

• Mgr. Bc . Kateř ina 
Langmaierová, SNK PRO 
ZBŮCH

• Michal Král, SNK PRO 
ZBŮCH

• Milan Švec, SNK PRO 
ZBŮCH

Zastupitelstvo
členové Rady obce plus:
• Ing. Martina Macáková, 

SNK PRO ZBŮCH

• M g r . I v a n a 
Kleistnerová, SNK PRO 
ZBŮCH

• I n g . P a v l í n a 
Nováčková, SNK PRO 
ZBŮCH

• Ing. Jiří Hájek, SNK 
Společně pro Zbůch 
s podporou STAN
• Josef Skála , SNK 
Společně pro Zbůch 
s podporou STAN
• Zdeněk Malák (místo 
zvoleného Josefa Šlaufa, 
který se vzdal mandátu), 
S N K S p o l e čn ě p r o 
Z bů c h s  p o d p o r o u 
STAN
• Jiří Střeštík, Otevřená 
r a d n i c e p r o Z bů c h 
s podporou ODS
• Ing. Pavlína Melčová 
Bočanová, Otevřená 

r a d n i c e p r o Z b ů c h 
s podporou ODS
• Ing. Ivo Garay, Svoboda 

a přímá demokracie (SPD)
• Zdeněk Hájek, SNK 

Za  obec Zbůch a  Červený 
Újezd

Slovo místostarostky 
Vážení spoluobčané, chci vám poděkovat 

za  důvěru, kterou jste nám znovu věnovali v  září 
v komunálních volbách. Mohu vám slíbit, že se  své 
práci budu věnovat s plným nasazením jako doposud.

Občas každý z  nás 
p o t ř e b u j e p o m o c i , 
z v l á š t ě v  d a l š í m 
složitém období, které 
nás čeká. Život stále 
c h y s t á n ě j a k á 
překvapení, která nám 
zásadně mění všední 
dny, pohodu a  klid. Ať 
už v  podobě drahých 
potravin, pohonných 
hmot nebo šílených cen 
energií.
D a l š í „ s u p e r 
z p r á v a “ p ř i š l a 
v  p o d o b ě n á p a d u 

umístit na  letiště v  Líních obrovskou továrnu 
na  výrobu článků do  autobaterií a  zrušit fungující 
letiště. Rozhodnutí vlády postavilo obce v  okolí  
do  nemilé situace. Gigafactory tu nechceme a 
nepotřebujeme, ale pokud se  sem Volkswagen 
rozhodne továrnu umístit, budeme se  snažit vyjednat 
co možná nejlepší podmínky. Tak, aby to naše občany 
a jejich životy ovlivnilo co nejméně.

Pokud bych měla zhodnotit, co se  nám v  období 
od posledního vydání Zbůšského zpravodaje podařilo, 
určitě bych zmínila dokončení rekonstrukce návesního 
rybníka. A  také s  velkým úsilím zprovozněnou 
základní školu tak, aby děti mohly 1.  září nastoupit 
do tříd. Věřím, že s novou firmou se nám povede celou 
opravu školy dovést úspěšně do finále.

Byly dokončeny chodníky při silnici I/26 a  nová 
přechodová místa, podařilo se  nám vyměnit část 
veřejného osvětlení za chytrá LED svítidla (budeme je 
postupně měnit v  celé obci) a  pokračujeme v  obnově 
zeleně v obci.

Spustili jsme oficiální Facebook obce i nové webové 
stránky. Z  úsporných důvodů zkoušíme připravovat 
sami (bez pomoci externího grafického studia) Zbůšský 
zpravodaj. To je také důvod, proč jsme ho nestihli 
dokončit už v  prosinci. U  internetových stránek 
i  zpravodaje jsme dosud převažující žlutou barvu 
nahradili svěží a modernější zelenou, snad se líbí i vám.

Nejvíce mě ale potěšilo, že se opět můžeme v klidu 
setkávat a  bavit se. Na  letošní rozsvícení vánočního 
stromečku vás přišlo tolik, co ještě nikdy. Tohle dává 
mé práci smysl a energii pokračovat dál.

Snad jste prožili klidné a pohodové Vánoce v kruhu 
těch, které máte rádi, a do nového roku přeji nám všem: 
ať je prostě lépe.

Jana Zajptová

Ve dnech 23.  a 24.  září 2022  se  konaly volby 
do zastupitelstev města a obcí. 

Ve  Zbůchu zvítězilo Sdružení nezávislých kandidátů 
PRO ZBŮCH, jehož kandidáti obsadili osm míst v celkem 
15členném obecním zastupitelstvu. Starosta obce Dušan 
Duchek i  místostarostka Jana Zajptová tak zůstávají 
ve  svých funkcích i  pro další volební období. Volební 
účast v obci dosáhla čísla 43,64 %

 
 Rada obce:

• Ing. Dušan Duchek, starosta, SNK PRO ZBŮCH
• Jana Zajptová, místostarostka, SNK PRO ZBŮCH
• Mgr. Bc. Kateřina Langmaierová, SNK PRO ZBŮCH
• Michal Král, SNK PRO ZBŮCH
• Milan Švec, SNK PRO ZBŮCH
 

Zastupitelstvo:
• členové Rady obce plus:
• Ing. Martina Macáková, SNK PRO ZBŮCH
• Mgr. Ivana Kleistnerová, SNK PRO ZBŮCH
• Ing. Pavlína Nováčková, SNK PRO ZBŮCH
• Ing. Jiří Hájek, SNK Společně pro Zbůch s podporou  

STAN
• Josef Skála, SNK Společně pro Zbůch s podporou   

STAN
• Zdeněk Malák (místo zvoleného Josefa Šlaufa, který 

se vzdal mandátu), SNK Společně pro Zbůch s podporou  
STAN

• Jiří Střeštík, Otevřená radnice pro Zbůch s podporou  
ODS

• Ing. Pavlína Melčová Bočanová, Otevřená radnice 
pro Zbůch s podporou ODS

• Ing. Ivo Garay, Svoboda a přímá demokracie (SPD)
• Zdeněk Hájek, SNK Za obec Zbůch a Červený Újezd

(ph)
Graf: Deník.cz

Výsledky komunálních  voleb
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Nové autobusové linky 
a změny jízdních řádů

První zářijový den roku 2022 nastoupilo do naší 
základní školy 24 nových prvňáčků. Celkem má škola    
ve všech třídách 259 žáků. Přijato bylo 38 ukrajinských 
dětí, které byly rozděleny do  tříd podle věku; pětkrát 
týdně dochází do  čtyř jazykových skupin, kde se  učí 
základy českého jazyka, aby se co nejdříve a nejefektivněji 
zapojily do běžné výuky.

Mgr. Magdalena Martínková, zástupkyně ředitele ZŠ

Dva tucty nových prvňáčků

V prosinci skončila 2.  etapa rekonstrukce Plzeňské 
ulice, která začala v srpnu 2022. Zmizela tak dopravní 
omezení a kolony stojících a popojíždějících aut.

 
Práce se realizovaly ve spolupráci s Ředitelstvím silnic 

a  dálnic (ŘSD) a  za  dotační podpory Státního fondu 
dopravní infrastruktury (SFDI). Celkové náklady  
se  vyšplhaly na 15,7  mil. Kč. Podíl obce Zbůch činil 
12,7 mil. Kč (včetně dotace SFDI ve výši 2,492 mil. Kč.), 
ŘSD uhradilo 3 mil. Kč.

Stavbaři se  potýkali s  mnoha problémy, zejména 
s  napojením sjezdů na  hlavní silnici, jejíž výška 
se  v  průběhu let při úpravách vozovky neustále 
zvyšovala. Dodržet současné technické normy pro 
napojení sjezdů bylo proto mnohdy velice obtížné. 
Nicméně odvodnění silnice a výstavba nových chodníků 
včetně dvou přechodových míst zásadním způsobem 
zlepšila bezpečný pohyb chodců v dané lokalitě.

Teď připravujeme se  společností SUDOP projektovou 
dokumentaci pro stavební povolení na 3.  etapu, tzn. 
úpravu křižovatky ulic Plzeňské a 5. května. Povolení by 
mělo být vydáno na přelomu let 2023-2024.

Ing. Dušan Duchek

Plzeňská už bez semaforů

Od 11. prosince byla zavedena nová autobusová linka 
621 Domažlice – Plzeň. Je zapojena do  systému 
Integrované dopravy Plzeňského kraje a  obsluhují ji 
modré autobusy společnosti ARRIVA Střední Čechy. 
Na  lince platí přestupní tarif včetně jízdenek 
na plzeňskou či domažlickou MHD a také předplatné.

Linka 621 vyjíždí v  Domažlicích z  autobusového 
nádraží Poděbradova, v  Plzni kromě Borských polí 
obslouží i  točnu Bory a autobusové nádraží u hlavního 
vlakového nádraží (Terminál Hlavní nádraží). 
Zároveň s  tím byla upravena dosavadní linka 
543 Nýřany – Zbůch – Plzeň (nově číslo 521), která jezdí 
v  mírně odlišných časech, aby byl zachován proklad 
v úseku Zbůch – Plzeň s linkou 621. 
Z důvodu velké poptávky a přetížení dálkové linky 722 
Tachov – Plzeň v  příměstském úseku za  Plzní byla 
11. prosince spuštěna i nová linka 532 Plzeň – Vochov – 
Kozolupy – Myslinka (Nýřany, Doubrava). Linka vyjíždí 
z  CAN Plzeň a  obsluhuje Křimice, Vochov, Kozolupy 
a  Myslinku, vybrané spoje zajíždí až do  Doubravy. 
Od  stejného data se vrátila zpět školní linka 535 Město 
Touškov – Malesice – Dolní Vlkýš – Chotíkov – Plzeň. 
Na lince 533  byly vybrané spoje nově prodlouženy 
do  průmyslové zóny Úherce a  Mexiko, přestupy 
na DIOSS byly zachovány. Stávající linka 541 (Přehýšov – 
Nýřany – Plzeň) byla přečíslována na 531 (stávající linka 
531 zanikla), přičemž na  lince byla posílena vazba 
na Přehýšov a Heřmanovu Huť. 
Spoje nebo části spojů, které měly minimálně frekvenci, 
byly upraveny či zrušeny (v  celém kraji). Zároveň byly 
upraveny názvy některých zastávek.

Martin Fencl, POVED s.r.o., www.idpk.cz

Jízdní řád linky 460521 Nýřany-Zbůch-Plzeň 

Změny jízdních řádů od 11. 12. 2022

Úprava názvů zastávek od 11. 12. 2022

Neparkujte na chodníku! 
Vážení spoluobčané, prosíme vás, neparkujte se svými 

auty na  chodnících! Nemůžeme je pak uklízet 
a  posypávat, což je v  zimním období nezbytné, aby 
nedocházelo k pádům a  úrazům (třeba i vašim).  
Děkujeme! 

Pracovníci obecního hospodářského dvora

http://www.idpk.cz
https://www.zbuch.cz/evt_file.php?file=3092&original=J%25C3%25ADzdn%25C3%25AD%20%25C5%2599%25C3%25A1d%20linky%20460521%20N%25C3%25BD%25C5%2599any-Zb%25C5%25AFch-Plze%25C5%2588.pdf
https://www.idpk.cz/cz/zmeny-jizdnich-radu/
https://www.idpk.cz/cz/uprava-nazvu-zastavek-od-11-12-2022/
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Vážení spoluobčané, v  souvislosti se  zdražováním 
a rostoucí inflací narůstají i výdaje obce. Konkrétně pro 
tento rok u likvidace odpadů o 15 až 20 %, u likvidace 
odpadních vod (+17 %), zásobování vodou, veřejného 
osvětlení, plynu, elektřiny, nafty. Nicméně pro rok 2023 
nebude obec svým občanům poplatky navyšovat 
a zvýšené náklady pokryje z  rezerv z předchozích let.

Na konci loňského roku činil 
zůstatek finančních prostředků 
na  účtech obce 46 mil. Kč, což 
mimo jiné vyvrací informace 
o  z a d l u ž o v á n í a  k r a c h u 
veřejných rozpočtů naší obce.

Společně jsme si prošli a  stále 
procházíme obdobím, které naše 
generace za celý svůj dosavadní 
život nepoznala – pandemie 
Covid, válka na Ukrajině a s tím 
s p o j e ný p ř í l i v u p rc h l í ků , 
energetická krize, inflace, zdražování prakticky všeho. To 
vše postavilo náš dosavadní poklidný život úplně 
na  hlavu a  mnozí spoluobčané se  dostávají do  velmi 
složité životní situace.

Počet obyvatel vzrostl o 22 %
Na území naší obce našlo k 1.  12.  2022 dočasnou 

ochranu 566 uprchlíků z Ukrajiny, kde probíhá válečný 
konflikt. Registrováni jsou převážně v  soukromých 
ubytovnách a  domech. Celkový počet obyvatel obce 
se  z  původních 2570 dočasně zvedl o 22  % (!). To 
vyvolalo dominový efekt; zvýšily se nároky na  čističku 
odpadních vod, na likvidaci odpadů, narostly počty 
přestupků, které obec musí řešit, a  v neposlední řadě 
jsme museli uvolnit rezervní kapacitu v  základní škole 
pro 50 nových žáků. Bohužel stát, tak jako v  případě 
pandemie coronaviru, opět vše nechal na  bedrech 
samotných obcí.

Prioritou je mateřská škola
Z  hlediska investic byly v  uplynulém období některé 

plánované projekty odloženy v  obavě z  budoucího 
vývoje ekonomiky. Ale rezignovat na  další investice 
rozhodně nechceme, protože by nám definitivně ujel 
vlak. Co nás tedy v příštím roce čeká?

Naší prioritou bude zahájení výstavby nové mateřské 
školy. Na tuto akci, kterou budeme realizovat 
prostřednictvím Integrované územní investiční oblasti 
(ITI) Plzeň, se nám podařilo získat z  evropských dotací 
a příspěvku státu podporu ve výši 67 milionů korun!

Na únor připravujeme podání žádosti o  dotaci 
a  výběrové řízení na  zhotovitele stavby dle podmínek 
Evropského fondu pro regionální rozvoj. Samotná stavba 
by měla začít v  srpnu až září letošního roku. Nová 
budova č. 1  s  kapacitou do 112 dětí by měla vyrůst 
na místě stávající zahrady MŠ, a to do  jara 2025. V další 

etapě proběhne demolice stávající školky, kromě 
dřevostavby z  roku 2014, která bude zachována 
a  opravena. K  té bude poté přistavěna budova č. 2. 
Kompletní práce včetně terénních úprav plánujeme 
dokončit do června 2026. Celková kapacita nové školky 
po dokončení bude do 158 dětí.

Vzhledem k tomu, že součástí akce bude i rekonstrukce 
příjezdu ke  školce (včetně nových parkovacích míst 
a  přístupového chodníku) a  stavba bude probíhat 
za plného provozu stávající MŠ, dojde k omezení vjezdu 
do ulice U Školky. Vjezd bude povolen pouze rezidentům 
a  zásobování školní jídelny. Náhradní přístupová trasa 
do  MŠ a  školní jídelny povede přes travnatou plochu 
u  hasičské zbrojnice, kde vznikne i  dočasné záchytné 
parkoviště pro potřeby rodičů, kteří vozí své ratolesti 
do školky.

Podrobné informace vám sdělíme prostřednictvím 
webových stránek obce a  mateřské školy a  také 
ve zpravodaji, který vyjde v červnu.

Oprava chodníku v Hornické ulici
Další velkou investiční akcí bude rekonstrukce 

stávajícího chodníku v  Hornické ulici, který bude 
navazovat na nově vybudované chodníky při silnici I/26 
(Na  Šachtě). Součástí projektu je i  nový přechod 
s  ostrůvkem u  základní školy (v  Sokolské ul.). Na  akci 
se  nám podařilo získat dotační podporu od  Státního 
fondu dopravní infrastruktury ve výši 7 mil. Kč. Celková 
investice bude činit 15 mil. Kč. Dokončení je plánováno 
na konec roku 2023.

Rekonstrukce Polní ulice, demolice v Luční
S  netrpělivostí očekáváme potvrzení dotační podpory 

ve výši 70 % na demolici dvou bytových domů (č. p. 116 
a 117) v Luční ulici. Samotné demoliční práce plánujeme 
na  únor až březen. Poté přistoupíme k  realizaci 
parkových úprav – viz: https://www.zbuch.cz/projekty-
obce

Na jaře 2023 začne i  dlouho odkládaná rekonstrukce 
Polní ulice a  na  ní navazující část ulice Na  Výhledech 
směrem ke křižovatce se silnicí I/26.

V  průběhu stavebního povolení se  obec musela 
vypořádat s  námitkami proti projektové dokumentaci, 

Poplatky zvyšovat nebudeme, říká starosta Dušan Duchek

Vizualizace nové mateřské školky

Dušan Duchek

https://www.zbuch.cz/projekty-obce
https://www.zbuch.cz/projekty-obce
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podanými účastníky předmětného řízení. Samotné 
povolení proto obec získala až v  listopadu letošního 
roku. Začínat stavební práce těsně před zimním obdobím 
jsme po dohodě se stavební firmou zavrhli a vše odložili 
na  jaro. Během zimy bude obec na  vlastní náklady 
udržovat přijatelnou sjízdnost ulice.

Dokončení prací v základní škole
Poslední z větších investic plánovaných na příští rok je 

dokončení zateplení fasády na  základní škole 
a zprovoznění nových šaten pro žáky.

Společnost , k terá zakázku v  pros inc i 2020 
ve  výběrovém řízení vysoutěžila, neustála současnou 

ekonomickou situaci a vyhlásila na sebe v polovině srpna 
2022 insolvenci. Podle dostupných informací měla daná 
společnost uzavřeny desítky zakázek, které zůstaly 
nedokončeny, a dluží různým subdodavatelům miliony 
korun. S  vypětím všech sil se  nám na  vlastní náklady 
podařilo připravit prostory školy tak, aby byly způsobilé 
k  provozu od 1.  9. 2022. Bylo dokončeno odvlhčení 
konstrukcí všech podsklepených prostor, instalován 
systém nuceného větrání s  rekuperací tepla ve  třídách, 
vyměněno osvětlení, vymalovány prostory školy 
a  zprovozněna nová úsporná kotelna. Šatny pro žáky 
budou připraveny začátkem února a  fasádu nově 
vysoutěžená firma zrealizuje v březnu až červnu 2023.

Nové veřejné osvětlení, přemístění podatelny 
Vyměníme všechny lampy veřejného osvětlení v  obci 

za nové, úsporné „LEDkové“. V budově obecního úřadu 
přesuneme kancelář „podatelny a  matriky“ z 1.  patra 
do  přízemí. Ulehčíme tak zejména našim seniorům 
a občanům s pohybovými obtížemi.

Další projekty
Další samostatnou kapitolou je příprava projektových 

dokumentací a  stavebních povolení pro budoucí 
investiční akce. Za  poslední čtyři roky do  nich obec 
investovala bezmála 7 mil. Kč a v tomto trendu chceme 
i nadále pokračovat.

Příprava projektové dokumentace a získání stavebního 
povolení je bohužel v  našem státě během na  dlouhou 

trať. Podle rozsahu a složitosti akce se lhůta pohybuje od 
1,5 roku více.

Připravujeme:
• rekonstrukci křižovatky Plzeňské ulice (I/26) s ulicí   
5. května (II/180)
• výstavbu chodníku od  sídliště ve  Starém Dole 
směrem k  autobusové zastávce na  silnici I/26 (směr 
Chotěšov)
• revitalizaci sídliště ve  Starém Dole (parkovací stání, 
veřejné hřiště, zeleň)
• přeložku splaškové kanalizace ve Starém Dole
• revitalizaci sídliště „Na  Popelu“ (silnice, parkovací 
stání, zeleň)
• úpravu Průkopnické ulice
• výměnu topných těles, podlah ve  třídách, opravu 
a rozšíření sociálních zařízení v základní škole

Chceme koupit Sokolské hřiště
Usilujeme také o zakoupení pozemku parcelní číslo 603 

u  základní školy (Sokolské hřiště) od  České obce 
sokolské. V  případě úspěšné koupě vyhlásíme 
architektonickou soutěž na využití daného prostoru. Naší 
představou je, že zde postavíme novou školní jídelnu, 
venkovní sportoviště a  sportovní halu, kterou by 
využívala základní škola, spolky i široká veřejnost.

Prakticky veškeré investiční akce v  obci zajišťujeme 
ve  dvou lidech (starosta a  místostarostka) a  už jsme 
se dostali za hranici naší kapacity. Proto jsme od  ledna  
posílili náš tým o  novou pracovnici Ing. Pavlínu 
Nováčkovou, která nám s  investičními projekty bude 
pomáhat.

Vážení spoluobčané, přeji vám a  vašim blízkým 
do nového roku hodně zdraví, sil a  energie na úspěšné 
zvládnutí všeho, co před nás tato těžká doba staví.

Ing. Dušan Duchek

90 let Heleny Sobkové 
Helena Sobková (*1932) je 

č e s k á s p i s o v a t e l k a 
a  p e d a g o ž k a , z n á m á 
především svými studiemi 
o životě Boženy Němcové. 

Narodila se  v  Dobřanech, 
dětství prožila ve  Zbůchu. 
Maturovala na  gymnáziu 
v  P l z n i a  v y s t u d o v a l a 
Pedagogickou fakultu UK v  Praze, obor český jazyk, 
literatura a  dějepis. Od  roku 1953 žije v  Praze. 
K  významnému ž ivo tn ímu jub i leu s rdečně 
blahopřejeme!

Zdroj: Wikipedia.cz,  foto: repro Krajskelisty.cz

Ve škole zbývá dokončit 
zateplení fasády a nové šatny
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Také ve 2. pololetí roku 2022 připravil dámský spolek 
Jo Akcičky pro své spoluobčany řadu oblíbených akcí.

 V sobotu 16. 7. promítlo Kino na  kolečkách venku 
u hasičárny film Kdyby radši hořelo. Na Sousedský den, 
spojený se  soutěží „O  nejlepší nakládaný sýr“, si naši 
občané 3.  září připravili spoustu dobrot. Vítězství si 
za  svůj naložený hermelín odnesla Marie Kašpírková. 
Součástí programu bylo i divadlo a spousta her pro děti, 
pro dospělé hrála večer hudba k tanci i poslechu. 

V sobotu 15. 10. se v Baníku konal 10.  tematický ples, 
tentokrát Sportovní v  teniskách. Dne 30. 10. vyšel 
od  mateřské školy průvod světýlek, jehož cílem byl 
prostor u hasičské zbrojnice. Slavnost světýlek zakončila 
ohnivá show.

Slavnostní rozsvícení vánočního stromu na  zbůšském 
náměstí v sobotu 26. 11. se opět stalo nejvydařenější akcí 
celého roku. Hudební i  taneční produkce jak dětí 
z  mateřské školky a  základní školy, tak pozvaných 
účinkujících, naplnila všechna očekávání. Nechyběly 
stánky s občerstvením a  různými výrobky a v 17 hodin 
při rozsvícení stromu bylo už náměstí zcela zaplněno. 
Všem občanům, kteří přišli, děkujeme a  těšíme se, že 
se budeme v hojném počtu potkávat i v příštím roce.

Eva Boříková 
foto:J. Nedoma, J. Šlauf st., J. Zajptová

Rozsvícení vánočního stromku sledovalo plné náměstí

Sousedský den

Slavnostní rozsvícení vánočního stromu

Sportovní bál v teniskách

Slavnost světýlek

Slavnost světýlek
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Začátek školního roku v mateřské škole nebývá pro 
děti, rodiče ani učitelky nikdy jednoduchý. Starší děti 
se  po prázdninách těší na  známé kamarády i  paní 
učitelky, děti, které nově nastupují, jsou zase plné 
očekávání a  mnohdy i  stesku po  rodičích. Září 2022 
bylo v mateřské školce Pohádka Zbůch obzvláště 
výjimečné: kromě nástupu nové ředitelky Kateřiny 
Langmaierové přišly i tři nové paní učitelky, asistentka 
pedagoga a školní asistentka. 

Celá školka se  tak rázem ocitla v  jednom velkém 
adaptačním procesu. Zde je namístě poděkovat všem 
zúčastněným za  trpělivost a osobní nasazení. Nové paní 
učitelky i  asistentky se  začlenily do  našeho zaběhlého 
kolektivu a  děti si je velmi rychle oblíbily. Nejmladší 
školkáčci si první týdny trochu stýskali, ale brzy si 
na školkový režim zvykli a plně se zapojili.

I Čmelda a Brumda musí uklízet
Jak bývá v  naší školce zvykem, provází nás celý rok 

pohádkoví kamarádi. Tentokrát za  námi přiletěli včelí 
medvídci Čmelda a Brumda, kteří nám pomáhají všechny 
činnosti vhodně motivovat. Někdy se u  toho i pořádně 
zapotíme; například když si včelí medvídci chtěli hrát 
a zapomněli uklízet hračky. To pak musely všechny děti 
napnout sí ly, pomoci uklidit a  vysvět l i t těm 
nezbedníkům, že ve školce je důležité udržovat pořádek 
a  pokud hračku již nepotřebujeme, uklidíme ji na  své 
místo. Tato forma prožitkového učení je pro děti naprosto 
přirozená, osvojené dovednosti si lépe zapamatují 
a přenášejí do života.

Náš školní vzdělávací program je uspořádán tak, aby 
korespondoval s  ročním obdobím, a  tak se  již v  tomto 
školním roce děti dozvěděly o  krásách podzimu, 
dozrávání ovoce, sklízení zeleniny, odletu ptáků 
do  teplých krajin, proměnách podzimního počasí 
a mnoho dalšího. Velmi nás těší, když se  rodiče aktivně 
zajímají o  probíraná témata a  doma o  nich s  dětmi 
diskutují, popřípadě vyhledávají a  zkoušejí i  související 

aktivity (tematické procházky, četbu k  tématu, domácí 
tvoření…). V  takové atmosféře se  pak daří vychovávat 
generaci dětí s  rozsáhlými dovednostmi a  znalostmi. 
Abychom takové mimoškolkové aktivity podpořily, 
připravily jsme pro děti zábavně-naučnou stezku 
„Putování se  skřítkem Podzimníčkem“ a  další, 
motivovanou Adventem a tolik obávanými čerty.

Rozmluvená pusa
Od listopadu zahájila činnost mluvní chvilka 

„Rozmluvená pusa“. V  rámci logopedické prevence si 
děti pod vedením paní ředitelky Katky Langmaierové 
procvičují různé oblasti (hrubou i jemnou motoriku, 
grafomotoriku, sluchové a zrakové vnímání, gymnastiku 
mluvidel, hybnost jazyka…), které společně pomáhají 
ke správnému rozvoji řeči. 

Nejde tedy o  logopedický trénink, ten zůstává 
v povinnosti rodičů, ale o dopomoc k  tomu, aby nácvik 
jednotlivých hlásek byl pro děti snazší. Pravidelné denní 
cvičení dle doporučení klinického logopeda však zůstává 
v povinnosti rodičů.

Vyzkoušejte si zápis do základní školy
Pro naše předškoláky, budoucí prvňáčky, připravujeme 

ve  školce takové aktivity, které jim pomohou úspěšně 
zvládnout nároky první třídy základní školy. Přechod 
ze  školky do  školy je pro celou rodinu velkou událostí. 
To, zda jsou děti dobře připraveny, si v  lednu mohou 
vyzkoušet v  rámci „Předzápisu“, který j sme 
ve spolupráci se ZŠ Zbůch připravily. Společně s paními 
učitelkami z 1. stupně ZŠ jsme přichystaly aktivity, které 
by měly děti zvládat při přestupu do  základní školy. 
Rodiče tak dostanou jedinečnou příležitost vidět své děti, 
jak pracují v rámci skupiny svých vrstevníků. Získají tím 
přehled, co všechno by měl jejich předškolák zvládat, 
a  šanci zaměřit se  na oblasti, které je třeba ještě 
dotrénovat. 

Pevně věříme, že se tato akce setká s kladnými ohlasy, 
a už se na ni velice těšíme!

Školka opět připravila pestrý program pro děti i rodiče
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Tatínkům dveře opět otevřeny
Společných akcí máme ve  školce naplánováno více. 

Každý měsíc mohou děti shlédnout nějaké divadelní 
představení. Jednou za  dva měsíce se  setkáváme 
společně s  rodiči ke  vzájemnému tvoření, posezení 
a popovídání. Při akcích pořádaných obcí či obecními 
spolky se, v rámci našich možností, zapojujeme – např. 
do tancování při Rozsvícení vánočního stromečku. Rádi 
bychom také děti vzaly do Divadla Alfa, na školní výlet 
do  Farmaparku a  na  besedy k  různým tématům 
(záchranářští psi, hasiči, policie). Hodně kladných 
ohlasů získal v  loňském roce „Den otců“, takže na  jaře 
rádi zase otevřeme dveře školky všem hravým 
tatínkům.

Děkujeme všem, kteří s námi spolupracují, pomáhají 
a fandí nám!

Kolektiv MŠ Pohádka Zbůch

Poděkování Naděždě Bacíkové 
Starosta Dušan Duchek a  místostarostka Jana 

Zajptová předali 28. června 2022 jménem Obce Zbůch 
bývalé dlouholeté ředitelce naší mateřské školky Bc. 
Naděždě Bacíkové za  její celoživotní práci pamětní 
Plaketu Jana Amose Komenského, a k vysazení na 
zahradu také okrasnou vrbu. Paní Bacíkové přejeme 
hodně zdraví a spokojenosti na zaslouženém 
odpočinku.    

(red)

Slovo ředitelky MŠ Zbůch 
Vážení a milí,
ráda bych touto cestou poděkovala vedení obce 

za důvěru a podporu, kterou mi dalo po  červnovém 
k o n k u r z u n a  m í s t o 
ředitelky naší mateřské 
školky. 

Ve l k é d í k y p a t ř í 
i  bývalé ředitelce paní 
Naděždě Bacíkové, která 
mě k  myšlence převzít 
„židli“ po  ní přivedla, 
p o d p o r o v a l a m ě 
v  přípravě a  byla mi 
zkušeným průvodcem. 

Do naší mateřské školky jsem nastoupila před osmi 
lety a  „vyrostla“ jsem v  ní, proto doufám, že se  nám 
(protože školka není pouze o ředitelce, ale o všech jejích 
zaměstnancích – pedagogických i provozních) podaří ji 
dále rozvíjet. 

Ráda bych se  s  vámi podělila o  vizi, kterou jsem 
představila při konkurzu a  o jejíž naplnění budu 
usilovat:

MATEŘSKÁ ŠKOLA POHÁDKA...

... je otevřeným místem pro všechny účastníky 
předškolního vzdělávání: děti, jejich zákonné zástupce, 
sehraný tým zaměstnanců školy, zřizovatele a  širokou 
veřejnost.

... je vlídné, pohodové, komunikativní, bezpečné 
a inspirativní prostředí protkané radostí a úsměvem.

... umožňuje každému dítěti rozvíjet se  v  jeho 
maximálních možnostech. Respektuje individualitu 
jednotlivce a dbá na jeho potřeby a přání.

... rozšiřuje dětem obzory „za plot školky“. Pomáhá 
jim vnímat krásy okolní přírody, znát jejich 
bezprostřední okolí, historii, tradice a možnosti vlastní 
obce.

... propojuje předškolní děti s  vnějšími institucemi. 
Spolupracuje se  základní školou, obecními spolky, 
firmami a zřizovatelem. Děti participují na životě obce, 
pravidelně se  účastní různorodých akcí, k  čemuž 
významně přispívá aktivní a  tvořivý přístup 
pedagogických pracovníků.

... pomáhá dětem „růst“. Pestrou nabídkou činností 
rozšiřuje dětem obzory a motivuje je ke smysluplnému 
trávení volného času.

... není ustrnulou institucí, ale sleduje aktuální 
vzdělávací a  výchovné trendy, inspiruje se  novými 
podněty a využívá je ke zvýšení kvality vzdělávání.

Mgr. et Bc. Kateřina Langmaierová
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Za svoz a likvidaci komunálního odpadu v roce 2023 
zaplatíme až během 1. pololetí roku 2024.

Vedení obce se  rozhodlo ulehčit občanům ve  složitém 
období a  změnilo splatnost místního poplatku 
za  odkládání komunálního odpadu z  nemovité věci 
z dosavadního vyúčtovávání a placení 2x  ročně (zpětně 
za uplynulé pololetí) na roční frekvenci.

Nově zaplatíme poplatek za  celý příslušný rok vždy 
nejdříve 1.  1. a  nejpozději 30.  6. následujícího 
kalendářního roku. To znamená, že za rok 2023 zaplatíme 
až v 1. pololetí 2024.

Zastupitelstvo obce 14.  prosince 2022 odsouhlasilo v 
tomto smyslu změnu příslušné Obecně závazné vyhlášky 
(OZV).

Poplatky nezvyšujeme
Pro rok 2023  se  nebude zvyšovat místní poplatek 

za  odpad, a  to přesto, že svozová společnost obci své 
služby pro příští rok zdražila o 15 až 20 %.

Obec bude tedy na  celý systém odpadového 
hospodářství (černé nádoby v  domácnostech, barevné 
nádoby na  tříděný odpad, provoz sběrného dvora, 
sezonní rozmisťování kontejnerů na  bioodpad, úklid 
veřejných prostranství atd.) doplácet ještě více než 
dosud.

Pro známky opět na obecní úřad
I  letos budou občanům nové svozové známky pro rok 

2023 vydávány oproti podpisu na  obecním úřadě (lze 
i  pro sousedy či známé). Termíny zveřejníme 
na  internetových a  facebookových stránkách obce 
i na vývěskách.

Známky si budou občané muset sami vylepit na  své 
nádoby, a to nejpozději do konce března 2023. Do té doby 
budou popelnice sváženy se starými známkami.

Ohlašování a účinnost změn
Nové přihlášky (noví občané) či odhlášení (ukončení 

svozu např. z důvodu stěhování či úmrtí poplatníka) lze 
hlásit na  obecním úřadě průběžně s  účinností 
od následujícího kalendářního měsíce.

Požadavky na  změnu velikosti či počtu objednaných 
sběrných nádob nebo na  změnu frekvence jejich svozu 
budou uskutečněny vždy od následujícího pololetí.

Mgr. Petr Holub
odpadové hospodářství Obce Zbůch

tel.: 377 936 636, e-mail: odpady@zbuch.cz

Platit za svoz komunálního odpadu budeme jen jednou ročně

Roční výše místních poplatků za svoz  a likvidaci komunálního odpadu pro rok 2023

• Výpočet cen v závorkách: počet svozů v daném roce x objem nádoby v litrech x cena za 1 litr v Kč dle OZV.
• Svoz jen 1x za měsíc je možný pouze pro 1 ks nádoby o objemu 120 l.
• Při změnách objemu nádob nebo frekvence svozu v průběhu roku se uvedené částky změní.

mailto:odpady@zbuch.cz
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Psí hovínka se sama neuklidí 
Občané (nejen) z  Višňovky si obecnímu úřadu 

stěžují na stále rostoucí množství psích výkalů v okolí 
svých pozemků. Apelujeme proto důrazně na všechny 
 majitele psů: 

Uklízení exkrementů po  vašich čtyřnohých 
přátelích patří k   vašim povinnostem, v žádném 
případě to není úkolem pracovníků obecního 
hospodářského dvora!

(ph)

Změny ve sběrném dvoře 
Od 1.  11.  2022  se  změnil režim přijímání odpadů 

ve Sběrném dvoře Zbůch.

• Odpady jsou při jímány jen od  fyzických 
nepodnikajících osob s trvalým bydlištěm v obci.
• O d fi re m a  ž i v n o s t n í ků žá d n é o d p a d y 
nepřijímáme, a to ani za finanční úhradu.
• Stavební suť je přijímána jen do množství 200 kg 
na rok a občana (1 vozík za osobní auto).
• Veškerý odpad je přijímán zdarma.

Otevírací doba sběrného dvora:

Úterý: 8-12, 14-18 hodin
Čtvrtek: 14-18 hodin
Sobota: 8-12 hodin
Svátky: ZAVŘENO

Využívejte sběrný dvůr co nejvíce, ušetříte tím místo 
ve vašich popelnicích na směsný nebo tříděný odpad!

Více na: https://www.zbuch.cz/obecni-urad/
odpadove-hospodarstvi/sberny-dvur/

(ph)

Ohlédnutí za oslavami 100 let fotbalového Baníku

Jednou fotografií se  ještě vracíme k  červnovým (25.  6. 2022) oslavám 100  let fotbalového klubu Baník Zbůch. 
Celodenní program vyvrcholil utkáním Staré gardy Baníku s  týmem osobností O2 TV Sport, který sestavil zbůšský 
rodák a  současný moderátor této stanice Radek Šilhan, a  večerním koncertem kapely Kabát revival Plzeň. 
Na společném snímku hráčů Zbůchu a O2 TV Sport jsou mj.: dolní řada 3. zleva: Jan Rezek (ligový fotbalista, bývalý 
hráč mj. Viktorie Plzeň), nad ním: Radek Šilhan, prostřední řada 1. zprava: holohlavý s plnovousem Patrik Gedeon 
(bývalý ligový fotbalista), horní řada 1. zleva: Jakub Koreis (bývalý hokejista, komentátor O2 TV), horní řada 4. zprava: 
Jakub Podaný (bývalý ligový fotbalista, komentátor O2 TV).

Jaroslav Daňhel, foto: TJ Baník Zbůch

https://www.zbuch.cz/obecni-urad/odpadove-hospodarstvi/sberny-dvur/
https://www.zbuch.cz/obecni-urad/odpadove-hospodarstvi/sberny-dvur/
https://www.zbuch.cz/obecni-urad/odpadove-hospodarstvi/sberny-dvur/
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Student mezinárodních vztahů – teritoriálních studií 
na  Západočeské univerzitě v  Plzni Jan Koutský  
ze  Zbůchu absolvoval vloni v  létě dvouměsíční stáž 
v egyptském hlavním městě Káhiře. Zajímalo nás, jaké 
poznatky a dojmy si odsud přivezl. 

O jakou stáž šlo?
Byla to pracovní stáž v Českém centru v Káhiře, které  

 vloni zahájilo svoji činnost. Jde o první České centrum 
v  Africe i  v celém arabském světě. Společně s  dalším 
studentem ZČU jsme tu byli úplně prvními stážisty.  

Co jsou Česká centra a co je jejich smyslem?
Slouží pro tzv. veřejnou diplomacii – jde o  šíření 

d o b r é h o j m é n a Č e s k a v  z a h r a n i č í . H l a v n ě 
prostřednictvím české kultury, kterou prezentují 
místnímu obyvatelstvu formou různých kulturních 
a společenských akcí. 

Na co přesně byla vaše stáž zaměřena?
Především na kulturu a mezinárodní vztahy. Pomáhali 

jsme připravit program a  propagační materiály centra, 
dělali další administrativní práce, různé rešerše 
a podobně. Zpracovával jsem například databázi českých 
filmů nebo podklady pro projekty „Evropské dialogy 
Václava Havla“ a „České a egyptské hrdinky“. 
 
Co jste si od pobytu v Egyptě sliboval?

Těšil jsem se  hlavně na  poznávání místní kultury 
a  prozkoumávání samotné Káhiry. Byla to moje první 
cesta mimo Evropu a  moje zvědavost byla nadmíru 
uspokojena. Při práci v centru jsem získal velký  prostor 
na  to, abych mohl zapojit svoji kreativitu a  využít 
znalosti získané během studia na univerzitě. Zároveň 
j s e m m o h l p r a v i d e l n ě c e s t o v a t p o  K á h i ř e 
a prozkoumávat  zajímavá místa. 

Čím vším vás Káhira zaujala?
Je to nepředstavitelně velké město se  spoustou 

památek, muzeí, trhů a  kaváren. V celé aglomeraci žije  
přes 20  milionů obyvatel. Nikdy tu není klid – 
v  jakoukoliv denní i  noční hodinu jsou ulice plné lidí 
a aut. Město zároveň umí být velice vyčerpávající. Každá 
čtvrť je úplně jiná, s vlastní architekturou, uspořádáním 
a charakteristickými znaky. 

Jací jsou místní lidé? 
Jsou velice otevření a  pokud se  budete procházet 

městem, neustále vás bude někdo oslovovat. Někdy vám 
chce prodejce nabídnout své „zaručeně nejlevnější 
a  nejkvalitnější“ ovoce z  pojízdného vozíku nebo 
„nejtradičnější a  nejvýhodnější“ parfémy ze  svého 
obchůdku. Jindy ale chtějí jen vědět, odkud jste a  jak 
se vám tu líbí. 

Kde jste v Káhiře bydlel?
Přímo na naší ambasádě. Areál velvyslanectví ČR 

v Káhiře je mimořádně zajímavý z hlediska architektury: 
je postavený v brutalistickém stylu a dobře uzpůsobený 
místním teplotním a světelným podmínkám.

Petr Holub 

 
 
 

  

Káhirské ulice jsou ve dne v noci plné lidí a aut

V rozpálené egyptské metropoli myslí i na zeleň

Na západ slunce nad Nilem v centru Káhiry 
se nezapomíná. Plachetnice jsou tradiční lodě  felúka. 

Jan Koutský (25) chodí rád po horách, poznává 
zajímavá místa v ČR i v zahraničí, fotografuje, čte 

sci-fi, fantasy a horory  a sleduje kvalitní filmy
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Obecní matrikářku nejvíce baví detektivní pátrání 
Pokračujeme v představování pracovníků obecního úřadu: dnes vás seznámíme s Oldřiškou Čejkovou, která 

ve Zbůchu pracuje od 2. 1. 2019. Pro občany zajišťuje služby matriky, evidence obyvatel, ověřování dokumentů, 
Czech POINTu a spisové služby. Někdy musí ale zastat i práci detektiva.

„To se  děje v  případech, kdy musím v  matričních 
knihách (obecních i  nadřazených) pracně dohledávat 
údaje o  lidech, což je pečlivá a složitá, téměř detektivní 
práce. Chce to trpělivost a vytrvalost, ale kupodivu mě 
to ze všech mých pracovních povinností baví asi nejvíc,“ 
říká Oldřiška Čejková. Za  nejnáročnější a  nejméně 
oblíbenou činnost považuje naopak proces rušení 
trvalých pobytů, který někdy zabere i tři měsíce (nejde-li 
dohledat současný pobyt příslušných osob, aby jim 
mohly být doručeny potřebné úřední dokumenty).

Dokumenty pro celý život
Agenda matriky zahrnuje vydávání oddacích, 

rodných a úmrtních listů, uzavírání manželství (včetně 
osobní účasti při svatebních obřadech), změny jmen 
a příjmení, přidělování rodných čísel, vedení matričních 
knih a podobně.

V  systému Czech POINT Oldřiška Čejková zajišťuje 
například výpisy z  katastru nemovitostí nebo rejstříku 
trestů, zřizuje datové schránky… K  činnostem spisové 
služby patří evidence a archivace přijatých dokumentů, 
jejich odesílání a  zakládání do  spisů, datové schránky 
a další úkony.

Listiny, poplatky, přestupky...
Do pracovní náplně Oldřišky Čejkové spadá 

i  evidence obyvatel (přihlašování a rušení trvalého 
pobytu, potvrzení o  žití…), ověřování podpisů a  listin 
a také správa místních poplatků za chov psů, pronájem 
zahrad či svoz odpadů. 

Mezi ostatními administrativními povinnostmi 
nechybí zavádění nových ulic v  obci, přidělování 
a  rušení popisných a  evidenčních čísel, evidence 
přestupků, vydávání rozhodnutí na  zábory obecních 
pozemků, vytváření objednávek, volební agenda,  
činnosti pro starostu a  místostarostku a  rovněž 
spolupráce na  naplňování obsahu obecních webových 
stránek.          

(ph)

Oldřiška Čejková se svým Dexem

Oldřiška Čejková (*1979 v  Litoměřicích) 
vystudovala Střední ekonomickou školu v České 
Lípě. S manželem Milanem, dětmi Adélou (10) 
   a Adamem (9), psem plemene Tosa inu Dexem 
a  kočkou Ňamkou žije v  nedalekém Rochlově. 
Z předchozího vztahu má ještě dospělého syna 
Filipa (18). Jejími koníčky jsou rodina, cestování, 
jízda na motorce, dobré jídlo a pivo. Každý rok 
jezdí na vodu a miluje houbaření.

Pomník rudoarmějců opraven 
V parku "Hvězda“ u mateřské školky byl opraven 

pomník rudoarmějců. 
Celkové náklady na opravu si vyžádaly 78 650 Kč, 

z toho 35 000 Kč pokryla dotace od Plzeňského kraje 
z  jeho programu „Podpora péče o pomníky, válečné 
hroby a pietní místa na území Plzeňského kraje 2022“.

(red)
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Kvůli svému stáří a nedostatku náhradních dílů má 
jediná automobilová cisternová stříkačka našich 
dobrovolných hasičů čím dál více poruch a často je 
zcela mimo provoz. Velitel jednotky proto požádal 
vedení obce Zbůch o nákup nové cisterny, který 
zastupitelstvo jednohlasně schválilo.

Ze zásahu u  požáru zemědě lského objektu 
v Chotěšově, o  kterém píšeme níže, se  cisterna vracela 
potupně na tažné tyči za traktorem. Bylo velké štěstí, že 
k  celkovému selhání spojkového mechanismu došlo 
v  době, kdy se  strojník s  vozidlem rozjížděl, a  ne 
v  průběhu cesty, protože v  plné rychlosti mohlo dojít       
i k havárii cisterny. 

Dalších několik dní technici jednotky složitě uváděli 
vozidlo zpět do provozu. Jelikož k poruchám vozu LIAZ 
z roku 1986 dochází vzhledem k jeho stáří stále častěji, 
požádal velitel jednotky vedení obce Zbůch o nákup 
nové cisterny. Zastupitelstvo obce tento záměr 
jednohlasně schválilo. Za celou jednotku zbůšských 
hasičů i touto cestou vedení obce a celému zastupitelstvu 
děkujeme!

Velké požáry v Kotovicích a Doubravě
Od loňského května zasahovala jednotka SDH Zbůch 

celkem u 23 mimořádných událostí; od začátku roku 
2022 jich bylo už 33. Oproti minulým rokům, kdy během 
jara a léta především likvidujeme obtížný hmyz nebo 
odčerpáváme vodu z přívalovými dešti zatopených 
sklepů a zahrad, vloni jsme v našem hasebním obvodu 
likvidovali mnohem více požárů. 

Patrně vlivem vysokých teplot a velkého sucha jsme 
řešili 12 požárů vegetace. Celkový počet řešených požárů 
od začátku roku do poloviny listopadu se zastavil na 
čísle 21. Bohužel ne všechny požáry pravděpodobně 
vznikly vinou teplého a suchého letního počasí. Velmi 
podezřelé byly požáry travního porostu v okolí polních 
cest, kterých jsme v krátkém časovém rozmezí několika 
srpnových dnů řešili hned několik. Jevily totiž známky 

úmyslného zakládání. Naštěstí se jednalo o požáry 
malého rozsahu, které byly velmi rychle zlikvidovány. 

Jednotka zasahovala také u požárů větších rozsahů. 
Například u požáru polního porostu v Kotovicích, kde 
docházelo k dynamickému šíření plamenného hoření 
vlivem silného větru, a musel proto být vyhlášen vyšší 
stupeň požárního poplachu. Nebo u rovněž velmi 
rozsáhlého požáru polního porostu v Doubravě, kde se 
plameny rozšířily na plochu 500 000 m2. Zasahovali jsme  
také u několika požárů objektů. Například u požáru 
autodílny v Úhercích, kde došlo k zahoření vozidla na 
zdviži a požár se rozšířil na celou dílnu, nebo u požáru 
zemědělského objektu v Chotěšově, kde se vznítila   
uskladněná sláma. 

Bez cvičení to nejde aneb lehko na cvičišti...
Jednotka se v uplynulém období zúčastnila všech 

plánovaných výcviků – prověřovacích či taktických 
cvičení i běžného výcviku. Například třídenního 
výcvikového tábora okrsku Nýřansko nebo čtyřdenního 

školení práce na vodě, které se konalo na Lipně. Část 
družstva ochrany obyvatel prošla certifikovaným 
školením, zakončeným praktickou zkouškou.

V lednu přijďte na bál!
Oproti minulým rokům, kdy jsme byli nuceni zrušit 

nebo výrazně omezit pořádání kulturních a sportovních 

Hasiči dostanou novou cisternu, ta stará už dosloužila

Požár pole mezi Červeným Újezdem a Líněmi 

Likvidace obtížného hmyzu
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akcí pro veřejnost, jsme vloni mohli uspořádat všechny 
již bez omezení. Pořádali jsme nebo technicky 
zabezpečovali Posezení u Májky, Dětský den, Kino za 
hasičárnou, pouť, Sousedský den, Den s Integrovaným 
záchranným systémem, Slavnost světýlek a také 
slavnostní rozsvícení vánočního stromečku. 

Ze sportovní oblasti můžeme zmínit naše dvě soutěže 
v požárním útoku, a to 22. ročník Memoriálu Jana 
Motyčky a 23. ročník Zbůšské osmy. Obě soutěže se 
mimořádně vydařily; jsme rádi, že k nám zavítala řada  
závodních týmů a obě akce byly podpořeny i velkou 
účastí veřejnosti.

 Srdečně vás zveme i na tradiční Hasičský bál, který se 
uskuteční 21. ledna 2023 od 20 hodin v sále Baník ve 
Zbůchu. 

Další úspěchy dětí a mládeže
V září jsme opět začali s činností kroužku mladých 

hasičů. Členskou základnu se nám podařilo rozšířit hned  
o dva nové členy. Naše schůzky probíhají v každou 
středu a čtvrtek od 16 hodin. 

V září jsme trénovali nácvik požárního útoku, 
abychom byli připraveni na naši Zbůšskou osmu. To se 
nám vyplatilo, protože jsme ve všech kategoriích obsadili 
první místa. Hned poté v říjnu nás čekal branný závod 
    v Heřmanově Huti. Po náročné psychické i fyzické 
přípravě, která poznamenala především naše vedoucí, 
jsme dokázali zabojovat: kategorii mladších jsme vyhráli 
a v kategorii starších získali krásné 3. místo. Tímto 
závodem jsme završili celoroční okrskový seriál pro 
mladé hasiče, jehož celkový výsledek nás velmi příjemně 
překvapil. Přestože jsme několik závodů museli 
vynechat, umístili jsme se v kategorii mladších, starších 
 a v kategorii dorostů na vynikajícím 2. místě a přípravka 
skončila dokonce první. Je to velký úspěch a myslím, že 
naše dospělácká členská základna je na nás právem 
pyšná. Za odměnu jsme navštívili motokáry ve Lhotě, 
kde jsme si to opravdu užili. Skvěle jsme si zazávodili, 
odreagovali se a vypustili přebytečnou energii. 

Abychom se v průběhu zimy nenudili, připravili pro 
nás vedoucí zimní zábavný seriál soutěže s názvem 

„Kdo s koho“. A tak skoro každou schůzku soutěží dívky 
proti chlapcům. Zatím je skóre 2:2. Ještě nás čekají tři 
závěrečná kola a v příštím čísle zpravodaje dáme vědět 
  o vítězi.Nezapomínáme ale ani na dovednosti, které 
musíme zvládnout. A tak uzlujeme, rozšiřujeme naše 
znalosti  v oblasti poskytování první pomoci, střílíme ze 
vzduchovky a z  luku a procvičujeme spoustu dalších 
dovedností. 

Pokud se vy, děti či mládež, nudíte, přijďte mezi nás, 
rádi každého z vás uvítáme mezi sebou.

Zbůšští hasiči vám do nového roku přejí mnoho štěstí, 
zdraví, úspěchů a splněných přání.

Alena Nezhybová a Ing. Josef Šlauf
www.sdh-zbuch.cz, facebook.com/SDHZbuch/  

Soutěž Zbůšská osma

Požár pole v Doubravě

Trénink mladých hasičů - střelba z luku

http://www.sdh-zbuch.cz
http://facebook.com/SDHZbuch/


 16

Sedmý rok Hornicko historického spolku ZUD 

Již 26. Setkání hornických měst a obcí ČR hostilo o víkendu 23. až 25. září královské horní město Kutná Hora. 
Náš hornický spolek se setkání zúčastnil osmičlennou delegací. 

V pátek večer se uskutečnilo společenské setkání hornických spolků v Kongresovém centru GASK, kterého jsme se 
ale nezúčastnili. V sobotu ráno jsme byli pozváni na setkání se starostou města a s tím spojenou snídani ve Vlašském 
dvoře. Obdrželi jsme malý dárek – repliku známého „pražského groše“, který se v Kutné Hoře razil v 13. století          
z místního vytěženého stříbra. 

Hornická paráda
Slavnostní přehlídka začala u chrámu sv. Barbory. 
Delegace šly podle abecedy, my tedy jako poslední za 
Tlučnou a před mažoretkami. Průvod prošel centrem 
města do zahrad pod Vlašským dvorem, kde se konala 
prezentace českých i zahraničních hornických měst, obcí 
a spolků a stužkování praporů. Zástupcům Ostravy, jež 
bude ve dnech 8. až 10. září 2023 hostitelkou 27. setkání, 
tu bylo předáno světlo sv. Barbory. Následoval koncert 
hornických kapel a odpoledne se v kostele sv. Jana 
Nepomuckého předávaly ceny Český permon 2022.

RNDr. Josef Pašek, místopředseda HHS ZUD Zbůch
foto: archiv spolku

Setkání hornických měst a obcí hostila Kutná Hora

 Náš spolek má za  sebou další, celkově už 7.  rok 
úspěšné činnosti. 

Opět to bylo dvanáct měsíců pilné práce a  znovu je 
třeba vyzdvihnout partnerství s dalšími spolky, obcemi 
a  sponzory. Zejména pak s  obcí Zbůch, bez níž už si 
spolupráci ani nedovedeme představit.

Příprava expozice u Břas
Vloni jsme zintenzivnili přípravu expozice hornictví 

a paleontologie ve Vranovicích u Břas. Na bývalé šachtě 
Terezie se  buduje ukázková hornická štola v  místě 
paleontologického unikátu světového významu, 
brouskového horizontu. Vznikne tu též   venkovní 
expozice paleontologie a  místo pro konání kulturně 
společenských akcí. A právě výpravy do pravěku se už 
stávají tradiční akcí našeho spolku. Ta loňská proběhla 
v  červnu a byla velmi úspěšná.  Zúčastnili jsme se  také 
například Prokopské pouti v  Příbrami nebo Setkání 
hornických měst, obcí a spolků v Kutné Hoře, o kterém 
píšeme níže.

Pietní akt v Chotěšově
Dne 28.  srpna jsme na  chotěšovském hřbitově 

nezapomněli uctít památku obětí důlního neštěstí 
na  šachtě v  Týnci v  roce 1918. Následné tradiční 
kamarádské setkání členů spolku a  příznivců hornictví 
se uskutečnilo v hospodě V Cihelně ve Zbůchu. V srpnu 
jsme v  našem muzeu také přivítali zájezd účastníků 
Festivalu Industry 2022 a  po  celou sezonu spoustu 
dalších zájemců o prohlídku.

Den horníků
Stěžejní akcí byl pro nás 10.  září již 7.  ročník Dne 

horníků. Po položení květin k památníku před bývalým 
Dolem obránců míru začal kulturní program, jehož 
součástí bylo předání čestných uznání členům spolku 
a  obcím Zbůch a  Úherce. Následovala zábava, která 
skončila až ve  večerních hodinách. K  tanci i  poslechu 
hrálo duo „My dva“. Účast asi osmdesáti návštěvníků 
nás příjemně překvapila a ani déšť nikomu z přítomných 
dobrou náladu nepokazil. 

Děkujeme za  přízeň obci Zbůch a  jejím občanům 
a těšíme se na další spolupráci. 

S  pozdravem Zdař Bůh!

Výkonný výbor HHS ZUD Zbůch
www.hhszud.cz

http://www.hhszud.cz
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Milí sousedé, už je to rok a půl, co se setkáváme na  
kurzech a  akcích našeho spolku ImPerfect ve Zbůchu 
i v Plzni. Děkujeme vám za podporu a přízeň!

V  září 2022 jsme ve  spolupráci s  obcí zahájili provoz 
Dětské skupiny Zbůšská liščata v  obecním bytě 
v  Plzeňské ulici 136. Navštěvuje ji 16 dětí při plné 
i  střídavé docházce a  troufáme si říct, že jsou naše 
liščátka u nás spokojená. 

Rovněž v  září jsme se potkali na Dni s  Integrovaným 
záchranným systémem. I když nám počasí příliš nepřálo, 
mnoho z  vás se  přišlo seznámit s  problematikou první 
pomoci, protidrogové prevence či prací dobrovolných 
hasičů. Ozdobili jsme i pár dětských obličejů.

V  říjnu jste na  první zbůšské Drakiádě registrovali 
neuvěřitelných 40 dráčků, kteří se  sice díky slabému 
větru moc neproletěli, ale i tak jsme si užili příjemný den 
a jsme motivováni akci příští rok opakovat.

V  listopadu jsme se zapojili do  sbírky Krabice od bot, 
abychom připravili radostné překvapení dětem 
ze  sociálně slabších rodin či z  dětských domovů. Další 
akcí, která se už stává akcí tradiční, bylo listopadové Šití 
pro Nedoklubko. Společně jsme šili čepičky a body těch 
nejmenších velikostí, abychom je pak předali zástupcům 
organizace Nedoklubko z.s., která spolupracuje 
s rodinami předčasně narozených dětí. 

A protože máme rádi kreativní aktivity, v prosinci jsme 
se s vámi pustili do  tvoření adventních věnců a naladili 
se  tak na Vánoce. Nevynechali jsme ani předvánoční 
společnou akci s divadlem Histrio a naše letošní aktivity 
jsme uzavřeli na kouzelné Andělské stezce.

www.im-perfect.cz

Histrio: divadelní podzim 
V  rámci Divadelního podzimu jsme vám představili 

dětské dílničky, divadelní spolky Šapitó, Jezírko 
a Zakázané divadlo. Nechyběl ani náš divadelní spolek  
Histrio. Spolupořádali jsme také Andělskou stezku. 

Budeme se těšit na setkání například na 3.  ročníku 
Pohádkové stezky nebo při dalších divadelních 
představeních pro děti i dospělé. 

Vážení spoluobčané, jménem obou našich spolků přeji 
vám všem radostný vstup do nového roku.

Ing. Martina Macáková

Spolek ImPerfect: spokojená liščátka a první Drakiáda

Na co se můžete těšit v roce 2023: 
• 12. 2. Charitativní Valentýnský sranda běh
• 19. 2. Masopust
• 5. 3. Den pro ženy
• duben: Týden pro planetu Zemi 
 a další akce

Čertí škola

Drakiáda

Divadlo pro nejmenší diváky   

http://www.im-perfect.cz
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Přivítali jsme jedenáct nových občánků

Mladý rekordman a další medailisté z plavecké akademie  
Obrovským úspěchem Plavecké akademie Zbůch 

skončila Letní olympiáda dětí a  mládeže, která 
se konala v červnu 2022 v Olomouci. 

Jan Foltýn (*2008) se tu stal šestinásobným  (!) vítězem 
ve své kategorii na tratích 50, 100, 200 a 400 metrů  kraul, 
100 a 200 m motýlek. Překonal při tom hned tři české 
rekordy 14tiletého žactva na tratích 50 m kraul (24,46 s), 
100 m kraul (53,83 s) a 200 m motýlek (2 min. a 12,28 s). 

Nejlepší sportovec kraje
Mladého rekordmana vyhlásil v srpnu hejtman Rudolf 

Špoták nejlepším sportovcem Plzeňského kraje, kterému 
svými zlatými medailemi výrazně přispěl k  celkovému 
6. místu v pořadí krajů. 

D o p o ř a d í 
o l o m o u c k é 
s o u t ě ž e 
s e  z a p s a l 
dvěma místy 
v  první šestici 
také Alexandr 
Beran (*2010). 
V  l i s t o p a d u  
jsme absolvo-
v a l i k r a j s k é 
p ř e b o r y 

Plzeňského a Karlovarského kraje. Naše nejmladší, ještě 
předškolní děti, na  nich vybojovaly tři medaile. 

Dominika Beranová (*2017) dvě zlaté na  tratích 
25 m kraul a 25 kraul m nohy a Jan Čermák (*2017) bronz 
na dráze 25 m kraul nohy.

Dalších šest zlatých!
Na zimním mistrovství republiky staršího žactva 

(*2008) v Mladé Boleslavi získal Jan Foltýn opět šest 
zlatých medailí. 

Na stejné soutěži mladšího žactva (*2010) v Prostějově 
se Alexandr Beran umístil 6x v první desítce a Vojtěch 
Muchka skončil 5x na 13. až  17. místě. 

 
Václav Čermák

Jan Čermák a Dominika Beranová

Jan Foltýn se známou 
snowboardistkou  Evou Samkovou 

Starosta Dušan Duchek přivítal 20. 9. 2022 mezi občany Zbůchu 11 nových občánků: Sebastiána Bartoše, Matěje 
Čiháka, Adélu Fillovou, Vanesu Haimrlovou, Annu Horváthovou, Sofii Lambertovou, Dominika Plešmída, Julii 
Polankovou, Olivera Říhu, Vladimíra Soukupa a Jakuba Valentu.
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Vítězné práce žáků základní školy ze soutěže Nakresli Zbůch

 Ema Ďurašková, 13 let

Adam Šebesta, 9 let

Adam Zajíček, 13 let

Žáci a  žákyně všech tříd prvního stupně a více jak poloviny druhého stupně Základní školy Zbůch se v  září 
loňského roku zúčastnili výtvarné soutěže s pracovním názvem „Nakresli Zbůch“.

 
Pět vyobrazených nejlepších kreseb použije obec Zbůch pro svoji prezentaci do  připravované dětské, ručně 

malované cyklomapy Severního Plzeňska, malované dětmi pro děti. 

Za svoji práci získali tři nejlepší výtvarnice a dva výtvarníci drobné dárkové předměty od vedení naší obce. Jejich 
pohledy na Zbůch vám nyní představujeme…

Natálie Nováková, 12 let

Nela Schejbalová, 9  let
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Centrum pečovatelských a ošetřovatelských služeb 
Města Touškov poskytuje své služby i ve Zbůchu. 

V této nelehké době se mohlo stát, že jste se vy nebo 
někdo z vašich blízkých ocitli v tíživé situaci a je pro vás 
obtížné zajistit si základní potřeby. Naše sociální služba je 
tu právě pro vás.

Naším posláním je poskytovat pečovatelskou službu 
lidem, kteří mají sníženou soběstačnost z důvodu věku, 
dlouhodobě nepříznivého zdravotního stavu, tělesného 
nebo smyslového postižení, a také rodinám s dětmi, které 
se ocitly v obtížné životní situaci. Usilujeme o zachování 
jedinečnosti každého klienta a o jeho podporu v takovém 
rozsahu, aby mohl zůstat i nadále ve svém přirozeném 
prostředí a zachoval si tak soukromí, navyklý způsob 
života i svoje společenské zázemí. Služba je plánována 
individuálně, což znamená, že klientům umožňujeme 
rozhodovat o dalším způsobu jejich života. Neseme 
filozofii soběstačnosti a maximálně podporujeme klienty 
pouze tam, kde už jejich již nestačí.

Jaké služby poskytujeme a kolik stojí?
- pomoc při zvládání běžných úkonů péče o vlastní 

osobu (např. při podávání jídla a pití, při přesunu na 
vozík nebo lůžko, při oblékání a svlékání)

- pomoc při osobní hygieně nebo poskytnutí podmínek 
pro osobní hygienu (např. při použití WC, při manipulaci 
s inkontinenčními pomůckami atd.)

- poskytnutí stravy nebo pomoc při zajištění stravy 
(např. při přípravě jídla a pití, dovoz stravy)

- pomoc při zajištění chodu domácnosti (např. běžné 
nákupy a pochůzky, praní a žehlení prádla, pomoc s 
úklidem, topením v kamnech)

Základní sazba za úkony pečovatelské služby činí 135,- 
Kč za hodinu. Účtuje se skutečně strávený čas u klienta 
(tj. 2,25,- Kč za jednu minutu).

Máte zájem o naše služby, ale domníváte se, že 
nemáte dost peněz na jejich zaplacení?

Velice ráda vám pomohu s vyplněním a podáním 
žádosti o příspěvek na péči, případně i s žádostmi o další 
příspěvky pro osoby se zdravotním postižením, o dávky 
ze státní sociální podpory a dávky hmotné nouze. 

Z příspěvku na péči je pak možné hradit i výše 
uvedené služby CPOS.

Jsem koordinátorka pro oblast Vejprnic, Líní, Zbůchu, 
Heřmanovy Hutě a Vochova. V případě zájmu o 
poskytnutí služeb ze strany CPOS nebo o sdělení dalších 
informací mě prosím( i nezávazně) kontaktujte. 

Přeji vám hodně zdraví a štěstí po celý rok 2023. 

Dominika Švábová, DiS.
tel.: 728 764 444

e-mail: ps13@pecovatelskasluzba.cz

Pečovatelská služba z Města Touškov nabízí užitečnou pomoc

http://funprint.eu
mailto:ps13@pecovatelskasluzba.cz

